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Ko prihaja 1. maj, ki je za mnoge
{e vedno praznik dela v pravem
pomenu besede, se za~enjajo tudi
razprave o delavcih. Praznik je
namenjen njim in njihovim sindi-
katom, ki so takrat mogo~e {e bolj
aktivni kot sicer. Vsi govorijo o
pravicah delavcev, o (ne)socialni
dr`avi in podobnih predprvomaj-
skih aktualnostih.

Letos je bila zima dolga in se kar
ni hotela umakniti. Vsi smo je ime-
li `e vrh glave. Toda pomlad je
kljub temu tu in s seboj prina{a ti-
ste male radosti, ki se jih sicer vsa-
ko leto vedno znova razveselimo.
^e ne drugega, gremo nabirat re-
grat. 

Pomlad nam je prinesla tudi novo
vlado. Nih~e nima pojma, vsaj za
zdaj, kako bo delala, kaj bo nare-
dila, kaj so njene prioritete in kako
misli dr`avo potegniti iz dokaj
neugodnih razmer. Eni celo pra-
vijo iz blata. Predsednica vlade
dobiva ̀ e prve kritike, ki so v tem
trenutku kljub vsemu malo neu-
pravi~ene in neumestne. Vajeti je
prevzela po kar treh slabih vladah
in seveda sedaj ne moremo
pri~akovati nekih prese`kov `e
kar po {tirinajstih dneh. Tega, da
ne zna prav dobro angle{~ine, ji
ta trenutek pa~ ne moremo zame-
riti. Za razliko od prej{njih pred-
sednikov vlad vsaj v govorjenju o
krizni situaciji ne pretirava in upa-
mo lahko, da vse le ni tako zani~,
kot smo poslu{ali {e lani.

Ker pa prihaja 1. maj in govorimo
o delavcih, se moramo vpra{ati,

kaj bo vlada naredila v zvezi s tem.
Pri~akovanja so seveda velika.
Eno od njih je prav gotovo to – o
tem govorimo tako in tako `e vsi
–, da mora vlada v Sloveniji ustva-
riti tako okolje, ki bo omogo~alo
gospodarsko rast in s tem ve~je
prihodke. Kar se delavstva ti~e, bi
morala vlada kljub vsemu narediti
korak od obstoje~ega kapitali-
sti~nega ustroja, ki, kot vemo, ni
ravno prijazen do delavcev. Ki
omogo~a dokaj mo~no kratenje
pravic in postavlja delavce, vsaj
ve~ino, v zelo neugoden polo`aj.
Pla~e niso kaj dosti vi{je od praga
rev{~ine, nezaposlenost raste,
vedno ve~ delodajalcev bi delav-
cem jemalo regres, nadomestilo
za prevoz na delo, ~as za malico
itd. Prizadevanje za rast gospo-
darstva bi moralo v sredi{~e bolj
postaviti delavce. In nikakor ne bi
smeli dovoliti, da imajo nekaj od
tega samo delodajalci. Jamranje
delodajalcev, ki ga v zadnjem
~asu ponovno poslu{amo, ni ved-
no upravi~eno. Za primer naj na-
vedem izjavo enega izmed njih,
ki morda zelo zgovorno pri~a o
tem, kako je z delodajalci ali me-
ned`erji v Sloveniji (absolutno pa
to ne velja za vse). Poslu{al sem
neko radijsko oddajo, v kateri so
govorili o polo`aju slovenskih de-
lavcev v Avstriji. Ugotavljali so, da
so delavci tam dobro pla~ani – za-
pomnil sem si {tevilko 1.800
evrov – in da so predvsem spo{to-
vani. Da je sicer treba delati, am-
pak za to dobi{ primerno pla~o in
spo{tovanje. Odnosi so torej na
visoki ravni. In nato se je v eter
oglasil neki slovenski mened`er

in povedal, da ko bodo slovenski
delavci v Sloveniji delali tako kot
v Avstriji, bodo lahko tudi tukaj
toliko zaslu`ili. Halo! Kot da je ne-
ki Slovenec pripravljen za
Avstrijca bolj delati kot za
doma~ega delodajalca. Tu se
ka`e ta malo ~udna mentaliteta
nekaterih delodajalcev in mislim,
da jih ni malo, ki mislijo, da so de-
lavci krivi za slabo stanje v njiho-
vem podjetju. Da ne govorim o
tem, da ko postane{ delodajalec
ali mened`er, mora{ najprej imeti
velik avtomobil, po mo`nosti ve-
liko hi{o in druge materialne do-
brine, ne glede na to, kako gre
tvojim zaposlenim. Malo deloda-
jalcev se odlo~i pla~evati delavce
ve~, kot jim to nalaga zakon.

Vsekakor je naloga nove vlade tu-
di re{evanje problemov delavcev.
Dr`ava bo morala pose~i v odno-
se med delodajalci in delavci. Ves
~as govorimo, da nimamo ve~ ne
socialne ne pravne dr`ave. Nova
vlada bo morala vrniti obe.

Ampak prihaja 1. maj. In ~e dobro
premislimo, smo {e vedno lahko
zadovoljni, da delamo v Talumu.
Kljub {e trajajo~i krizi nam nih~e
ne stre`e po pla~ah, regresu, ma-
lici … Zato se praznikov lahko ve-
selimo. Upam, da jih bomo znali
izkoristiti in pre`iveti kje, kjer
nam bo lepo.

Uredni{tvo ~asopisa Aluminij
vam `eli prijetne praznike. @IVEL
1. MAJ!p

»Prizadevanje za rast gospodarstva bi moralo v sredi{~e bolj postaviti delavce.«

Kuku, pomlad je tu

DARKO FERLINC
GLAVNI UREDNIK
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Poslovanje v letu 2012 je v prej{nji
{tevilki Aluminija opisala sode-
lavka Katja Bi{kup. Ker je revizij-
ska dru`ba BDO revizijo zaklju -
~ila z revizijo ra~unovodskih iz-
kazov, lahko potrdimo njene ugo-
tovitve.
Konec leta 2012 se je vodstvo
Taluma, d. d., skupaj z vodstvom
Elesa trudilo, da se za Talum
poi{~e srednjero~na mo`nost, po-
vezana z zagotavljanjem elektri~ -
ne energije v potrebni vi{ini ter
po ceni, ki bi Talumu omogo~ila
srednjero~no prestrukturiranje.
Na osnovi pozitivnih projekcij po-
slovanja, pozitivnega denarnega
toka, sklepa vlade in AUKN-ja o
poro{tvu Elesa v vrednosti 26 mi-
lijonov evrov za leta od 2013 do
2015 in o mo`nosti konverzije ter-
jatev iz unov~enega poro{tva
Elesa, d. o. o., v kapital dru`be
Talum v vrednosti 39,5 milijona
evrov ter sklenjenih pogodb z do-
bavitelji strate{kih surovin (glini-
ca, koks, smola, energija) in tudi

kupci je Talum v za~etku leta 2013
dosegel pri vseh bankah repro-
gramiranje vseh kreditov v vred-
nosti 15 milijonov evrov ter ob-
novil vsa jamstva. Prav tako je ob-
novil kreditne linije pri zavaroval-
nicah za dobavitelje. Skratka, pri
ve~ini dele`nikov dru`be si je po-
vrnil zaupanje v to, da je zaupanja
vredno ter finan~no stabilno pod-
jetje.
Vlada republike Slovenije pa je na
43. redni seji 3. januarja 2013 dala
soglasje k Aktu o dolo~itvi pri-
spevka za zagotavljanje podpor
pri proizvodnji elektri~ne energi-
je v soproizvodnji z visokim izko-
ristkom iz obnovljivih virov ener-
gije. Tako se bo omenjeni prispe-
vek v skladu z aktom v letu 2013
zvi{al za 334,7 odstotkov. Ob `e
tako visokih cenah energije v pri-
merjavi s konkurenti v Evropi po-
meni ta pove~ani prispevek zelo
visoko oviro pri poslovanju tako
na likvidnostnem kakor tudi po-
slovnoizidnem podro~ju.

Dodatni prispevek za obnovljive
vire zato Talumu ne omogo~a ve~
pozitivnega poslovanja. Ravno
obratno, z dodatnim prispevkom
bomo za elektri~no energijo
pla~evali {e ve~ kot lansko leto
(2012), kar je z vidika konku ren~ -
nosti popolnoma nesprejemljivo,
s poslovnega vidika pa finan~no
nevzdr`no. Poleg tega so s tak{no
potezo izni~eni vsi napori pri na-
bavi potrebnih surovin za proiz-
vodnjo po konkuren~nih cenah,
nenehni rasti na{ih izdelkov, ra-
cionalizaciji v delovnih procesih,
ki smo jo izvedli in jo {e izvajamo
in na ra~un katere so tudi zapo-
sleni prispevali svoj dele`, ter ure-
sni~evanje strategije, ki pozornost
usmerja na izdelke z visoko do-
dano vrednostjo.

Vendar nam predvidene spre-
membe in zaveze iz koalicijske
pogodbe politi~nih strank, ki se-
stavljajo novo vlado, vlivajo upa-
nje, da se bo tudi za Talum, d. d.,
na{la re{itev v smislu:
- vklju~itve Taluma v shemo slo-

venskih ponudnikov storitve za-
gotavljanja terciarne rezerve;

- zni`anje cene elektri~ne energi-
je za gospodarstvo v vi{ini 10 od-
stotkov;

- povrnitev prispevka za obnovlji-
ve vire na vrednosti pred leto{ -
njim povi{anjem.

S tem bodo tudi za Talum zago-
tovljeni ekonomski pogoji za nor-
malno poslovanje. Na koncu mi
dovolite misel: vidim lu~ na kon-
cu predora, vendar to ni vlak, ki
gre proti meni (nam).p

UPRAVA

»Elektro{ok«
za Talum

Sodelovanje 
z mariborsko univerzo

DANIEL LA^EN
FOTO: SRDAN MOHORI^

FOTO: SRDAN MOHORI^

Prav bi bilo, da v tej {tevilki Aluminija napi{em, kako smo poslovali lani
ter kak{ni so plani za leto 2013.

Daniel La~en, ~lan Uprave Taluma

Prof. dr. Daniel Rebolj, rektor Univerze v Mariboru, in Marko Drobni~, predsednik Uprave Taluma

V torek, 2. aprila 2013, sta pred-
sednik Uprave Taluma Marko
Drobni~ in rektor Univerze v Ma -
riboru prof. dr. Danijel Rebolj
pod  pisala Pismo o nameri, ki od-
pira nove mo`nosti na podro~ju
razvojno-raziskovalnega sodelo-
vanja med Talumom in ustanova-
mi v okviru Univerze. ^eprav se

sodelovanje v prvi vrsti nana{a na
podro~je tehnologij, povezanih z
elektromobilnostjo (baterije, pol-
nilniki, materiali), pa ne gre zane-
mariti pomena izmenjave znanj
na drugih komplementarnih po-
dro~jih ter tudi skupno nastopa-
nje pri mednarodnih projektih v
sodelovanju s tujimi partnerji.p
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Kot je prikazano na diagramu, se
je prodaja rondelic v Talumu v
primerjavi z letom 2000 skoraj
potrojila. Razlogov za to je najbr`
ve~, najpomembnej{i pa je po ve -
~evanje povpra{evanje po ron-
delicah za aluminijaste doze
(aerosole); na tem podro~ju alu-
minij zaradi svojih dobrih preob-
likovalnih lastnosti izpodriva jek-
lo. V tem obdobju se je prav tako
pove~al izvoz aluminijastih doz in
tub onstran meja Evropske unije.
[tevilo proizvajalcev rondelic v
Evropi se v zadnjih petnajstih letih
ni spreminjalo. Po podatkih zdru -
`enja za aluminijsko industrijo
(GDA) se Talum med devetimi
evropskimi proizvajalci rondelic
uvr{~a v skupino tistih, ki so svojo
proizvodnjo in prodajo v zadnjih
desetih letih najbolj pove~ali. V
tem obdobju smo v Talumu med
vsemi evropskimi proizvajalci
rondelic v opremo in razvoj
tehnologije investirali najve~, za-
to je dose`ena rast tudi pri~ako-
vana. Z dose`eno ravnjo prodaje
28.000 ton rondelic letno pa se
na{i na~rti po nadaljnji rasti niso
kon~ali. Skladno s strate{kim
na~rtom skupine Talum do leta
2015 poteka kar nekaj razvojno-
raziskovalnih projektov v okviru
razvojnega centra SIMIT, s po-

mo~jo katerih `elimo razvijati
nove vrste zlitin in na ta na~in
slediti zahtevam trga v Evropi in
v drugih delih sveta. Med naj -
pomembnej{e razvojno-razisko-
valne projekte v letu 2013 spada
testna naprava za izsekovanje
rondelic iz legiranega traku in
raziskovalna talilna ter livna pe~
za razvoj novih vrst zlitin. Na -
prava za izsekovanje rondelic iz
legiranega traku bo dobavljena
julija letos, zagon raziskovalnih
pe~i pa je predviden marca pri-
hodnje leto.
V zadnjem letu smo obiskali tudi
nekaj kupcev, ki proizvajajo alu-
minke (aluminijaste bidone).
Koli~insko se ta segment proiz vo -
dov ne more primerjati z alumini-
jastimi dozami, pri~akujemo pa,
da se bo dele` teh proizvodov v
prihodnosti pove~eval. Razlik
med navija~i Barcelone in Reala
ne `elim delati, zato vam za
popestritev prispevka prikazuje-
mo aluminijasta bidona obeh
slavnih nogometnih mo{tev.
Upam, da bodo tak{ni alumini-
jasti bidoni kmalu izdelani tudi iz
Talumovih rondelic.
Sodelavkam in sodelavcem {e
enkrat ~estitam za dose`eno re -
kordno proizvodnjo.p

TALUM RONDELICE

Rekordna proizvodnja in prodaja rondelic 

TOMA@ GODICELJ
FOTO: SRDAN MOHORI^

TOMA@ GODICELJ

V odvisni dru`bi Talum Rondelice bele`imo v leto{njem letu `e dva re -
kordna meseca. Januarja smo proizvedli 2.442 ton, marca pa 2.687
ton rondelic. Prav tako nas veseli dejstvo, da pove~evanje proizvodnje
in prodaje temelji na pove~anem povpra{evanju pri novih kupcih in na
novih trgih ter pri izdelkih z vi{jo dodano vrednostjo (legirane rondelice).
Realizirana proizvodnja in prodaja v prvem ~etrtletju leto{njega leta tako
presega plan za 6 odstotkov.

Liniji za litje ozkega traku

Aluminke (aluminijasti bidoni)
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Naro~niki zahtevajo od svojih do-
baviteljev vedno bolj u~inkovit,
kakovosten in uspe{en sistem iz-
vajanja in vodenja projektov, da
bi kar najbolj zni`ali stro{ke in {te-
vilo napak na svojih izdelkih `e v
fazi, ko so ti {e pri dobaviteljih.
Vse to zahteva od dobavitelja po-
polno predanost in pripravljenost
na prilagoditve. V nasprotnem
pri meru to pomeni nekonku-
ren~nost v primerjavi z drugimi
dobavitelji, prav tako bo podjetje
izgubilo kredibilnost pri naro~ni-
kih projektov. Kdor v na{i bran`i
tega ne razume ali ima o tem dru-
ga~no mnenje, izgublja ~as.
Pojmi, kot so kakovost, to~nost,
cenovna konkuren~nost, so po-
stali higienski minimum in jih za-
radi samoumevnosti pravzaprav
ne {tejemo ve~ kot prednosti.
Glede na na{a spoznanja iz raz-
vojnega obdobja smo kot klju~no
dejavnost za doseganje konku-
ren~ne prednosti opredelili izde-
lavo ulitkov s povi{animi zahte-
vami mehanskih lastnosti izdel-
kov, kar je pri enaki funkciji iz-
delka manj{a te`a ulitka.
V avtomobilski industriji so to ta-
ko imenovani varnostni deli vozil,

deli podvozja, nosilci motorja in
podobno. Za te dele je zna~ilno,
da igrajo pomembno vlogo ne sa-
mo pri vozni dinamiki, pa~ pa tudi
pri porazdelitvi energije pri trku
vozila. Bolj{a oziroma bolj uskla-
jena ko je, ve~ zvezdic dobi vozilo
pri preizkusnih trkih (»chrash
test«). Ravno varnost pa je postala
v zadnjem ~asu poleg ekono mi~ -
nosti in v{e~nega dizajna ena
glavnih postavk pri odlo~itvi za
nakup dolo~enega vozila.
Ni~ posebnega, kdo bi dejal: ku-
pec razvije, mi malo »popeglamo«
in ulijemo. In kje je tu kon ku -
ren~na prednost? 
Poleg tega, da morajo vozila nu-
diti vedno vi{jo raven varnosti in
udobja, morajo biti tudi vedno
la`ja oziroma vsaj ostajati v ne-
kem rangu te`e. Ob vedno novih
pripomo~kih in dodatni opremi,
ki se vgrajuje v vozila, to pomeni,
da se mora te`a substance vozila
zmanj{evati z vsakim nasledni-
kom nekega modela. Po drugi
strani so mehanske lastnosti ma-
terialov znane in fizika tako v
Kidri~evem kot v Weissachu ali
kjer koli drugje po svetu deluje
enako. Avtomobili se proizvajajo

`e ve~ kot 100 let, v tem ~asu se
je vse dodelalo do najvi{je mo`ne
meje. Z manj materiala je torej
(skoraj) nemogo~e narediti ve~.
Pa je res?  
No, ob primernem sodelovanju s
kupcem je mogo~e marsikaj. Na{
slogan »Skupaj zmoremo (skoraj)
vse« se tu dejansko dogaja. »Sku -
paj« tu seveda ni omejen samo na
Talum, bistvena sta sodelovanje s
kupcem in pristop. Pri nekaterih
projektih nam je tako uspelo do-
se~i bistveno bolj{e mehanske
lastnosti, kot so obi~ajne oziroma
standardizirane za dolo~ene vrste
zlitin. Tako smo pove~ali mejo
plasti~nosti, natezno trdnost,
trdoto in razstezek. Pomembno je
tudi, da so ti parametri v korelaciji,
kar pomeni, da je mo`no v nada-
ljevanju optimirati parameter, ki
je za kupca najpomembnej{i. V
kon~ni fazi s tem omogo~imo
kupcu manj omejitev pri obliko-
vanju. 
[e korak dlje pomeni sodelovanje
na podro~ju »bioni~nega« kon-
struiranja delov, pri ~emer je
mo`no dose~i izkoristek materia-
la, ki je zelo blizu teoreti~nemu.
Pri projektu »Motorträger« za vo-

zilo Porsche Cayenne II smo v so-
delovanju s konstruktorji na ta
na~in olaj{ali prvoten dizajn za
ve~ kot 30 % , merjeno v te`i iz-
delka.
Med izdelke, pri katerih je ta pri-
stop klju~nega pomena, sodijo
deli, ki jih proizvajamo za McLa -
ren, KTM in Porsche. Obeta se
nam sklenitev posla s podjetjem
Siemens, pove~anje obsega pri
KTM z dodatnimi pozicijami, prva
povpra{evanja za tovrstne izdel-
ke nam po{ilja tudi gra{ka Magna,
potekajo pogovori za razvojni
pro jekt z Mercedes-Daimlerjem …
Gradimo zna~aj mo~nega doba-
vitelja za avtomobilsko, elektro-
in strojno industrijo s poudarkom
na izdelkih, pri katerih se zahte-
vajo bolj{e mehanske lastnosti. Z
u~nih projektov, ki so bili nujna
nalo`ba za prihodnost, prehaja-
mo na projekte z neposrednimi
u~inki, ki v obliki izkori{~enosti
kapacitet in rezultatov zagotavlja-
jo povra~ilo vlo`enih sredstev,
nadaljnji prihodek in s tem ustvar-
janje pogojev za nadaljnji razvoj
in obstoj podjetja.p

TALUM ULITKI

Strategija razvoja ulitkov

Zaostrene poslovne razmere na globalnih trgih zahtevajo od podjetij {e bolj intenzivno, sprotno prilagajanje
svojega poslovanja ter zagotavljanje stabilne in trdne konkuren~ne prednosti. Seveda je pri Ulitkih prilagajanje
v smislu spreminjanja usmeritev v dolo ~ene segmente znotraj bran`e aluminijskih kokilnih ulitkov na kratki
rok zaradi narave poslov in izdelkov prakti~no nemogo~e. Klju~nega pomena je, da je ta usmeritev `e od
vsega za~etka pravilna in omogo~a zadosten potencial za razvoj in obstoj na dalj{i rok. 

DAVOR PE^NIK 
FOTO: WWW.DIESELSTATION.COM/

IMG.FAVCARS.COM/
IMG.WALLPAPERSTOCK.NET/
WWW.ASPHALTANDRUBBER.COM/

Mercedes-Benz Actros Porsche Cayenne II KTMMcLaren MP4
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Talum je bil tudi tokrat aktiven
udele`enec. Predstavljali smo
svo je izdelke in storitve:
- solarne toplarne velikih mo~i, ki

so rezultat skupnih raziskav in
razvoja dveh partnerskih podje-
tij, dru`be Talum Izparilniki in
francoskega podjetja SAED, ki je
specializirano za raziskave, raz-
voj in gradnjo solarnih toplarn
velikih mo~i;

- Talum In{titut je predstavil svoje
storitve na podro~jih aluminij-si-
licijevih zlitin, za kar je edini
akreditiran v Sloveniji, meritev
in monitoringa odpadnih voda,
emisij snovi v zrak, kakovosti
zunanjega zraka, kalibracij in
nadzora merilnih sistemov ter
ocene odpadkov;

- Talum Servis in In`eniring pa je
predstavil svoje storitve na po-
dro~jih vzdr`evanja in in`enirin-
ga v proizvodnji in procesni in-
dustriji, ki pokrivajo elektro -
energetiko, pnevmatiko, hidrav-
liko, klju~avni~arsko dejavnost
in orodjarstvo.

Vsebina dogodka je temeljila
predvsem na predstavitvi dobrih
praks s podro~ja energijske u~in-

kovitosti tako v industriji kakor tu-
di v javnem sektorju, ki se v zad-
njih letih pridru`uje industriji v
naporih za za ~im manj{o rabo
energije. Podro~je rabe energije je
podrobno opredeljeno tudi z na-
cionalno in evropsko zakonoda-
jo, zato so bili predstavljeni neka-
teri predlogi ukrepov za izbolj -
{anje racionalne rabe energije in
proizvodnje energije iz obnovlji-
vih virov, ki bodo v obliki uredb
za~eli veljati v prihodnjih mese-
cih.
Na dogodku so bile podeljene tu-
di okoljske nagrade, ki so jih pre-
jeli:
- Ljubljanske mlekarne za projekt

izkori{~anja odpadne toplote
sterilizatorjev in pripravo hladil-
ne vode,

- Protim R`i{nik Perc arhitekti in
in`enirji za nizkoenergijski ob-
jekt Kobra,

- Informa Echo za projekt Po ra -
bim anj – moj spletni energetski
svetovalec.

Klju~no sporo~ilo celotnega do-
godka in usmeritev za naprej je:
racionalna raba energije doma in
na delu!p

Predsednik uprave Taluma Mar -
ko Drobni~ in vodja strate{kega
razvoja mag. Avgust [ibila sta
predstavila strate{ko naravnanost
Taluma k spodbujanju inovativ-
nosti vseh zaposlenih. V dru`bi si
prizadevajo motivirati vse zapo-
slene za podajanje idej in predlo-
gov za izbolj{ave. Izredno po-
membno je, kako dru`ba sistema-
ti~no obravnava predloge in iz-
bolj{ave delavcev, zato so na-
tan~no izdelali sistem obravnave
predlogov, nagrajevanja in uvaja-
nja v procese. Spodbujajo inova-
tivnost v primarni dejavnosti pri-
delave aluminija ter v vseh drugih
procesih in pri storitvah, ki se iz-
vajajo v dru`bah skupine Talum.
Inovacijsko dejavnost v dru`bi
Swatycomet, d. o. o., iz Maribora
je predstavila Iva Mlin{ek Le{nik,
strokovnjakinja s podro~ja inova-
cijske dejavnosti in projektov. Je

tudi direktorica PE Maribor 2 raz-
vojnega centra Simit, d. o. o., in
~lanica inovacijske komisije pri
Gospodarski zbornici Slovenije.
Tudi v tej dru`bi sistemati~no in
dosledno `e ve~ let spodbujajo
inovativnost med zaposlenimi na
vseh ravneh in v vseh procesih
dru`be. 
V obeh dru`bah so enotnega
mnenja, da je inovativnost odvi-
sna od kulture podjetja, razvijanja
vrednot in pripadnosti, ki med za-
poslenimi ustvarja `eleno vede-
nje, spodbuja kreativno miselnost
in sodelovanje. 
Strokovnega sre~anja so se ude-
le`ili ~lani Manager kluba Ptuj, za-
posleni v Talumu in drugi zainte-
resirani. V MKP si bomo prizade-
vali, da v pomladnih mesecih or-
ganiziramo {e kak{no predavanje
na aktualno strokovno temo.p

ENERGETIKA

Talum na 15. Dnevih
energetikov
V Portoro`u je 16. in 17. aprila potekal osrednji energetski dogodek v
Sloveniji – 15. Dnevi energetikov, ki so bili tokrat v znamenju energetske
u~inkovitosti.

MAG. GORAN POPOVI]
MILAN @UMBAR
MAG. BO[TJAN KORO[EC
FOTO: ARHIV

Inovativnost odvisna od
kulture podjetja

V organizaciji Manager kluba Ptuj (MKP) smo marca letos izvedli pre-
davanje na temo inovacijske dejavnosti v podjetju. Soorganizator
dogodka je bil Talum, d. d., zato je sre~anje potekalo na sede`u dru`be
v Kidri~evem.

MAG. BO[TJAN KORO[EC
FOTO: MIRAN SEN^AR

Milan @umbar in mag. Goran Popovi} Udele`enci strokovnega sre~anja
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Servis manj{e kmetijske mehani-
zacije je na obmo~ju Kidri ~e vega
zapolnil pomembno vrzel na po-
dro~ju servisiranja in vzdr`e vanja.
Celotno spodnje Podravje med
Slovenskimi goricami, Halozami
ter Dravskim in Ptujskim poljem
je zelo kmetijsko aktivno. Veliko
je vinogradov, njiv, vrtov in sa-
dovnjakov, kjer potekajo dela s
pomo~jo kmetijskih strojev. Ser -
vi siranje in redno vzdr`evanje sta
nujna in se ju lastniki sami redko
lotijo, saj nimajo rezervnih delov
in potrebnega znanja. Z ve~let nim
znanjem in izku{njam s podro~ja

poznavanja servisiranja kmetij-
skih strojev in vzdr`evanja okolja
bomo poskrbeli, da bodo stroji
ustrezno vzdr`evani, popravilo
pa opravljeno hitro in kakovo-
stno.
Med drugim ponujamo tudi po -
seb no mo`nost za zaposlene v
skupini Talum. ^e npr. potrebu-
jete hitri servis za svoje vozilo, ga
lahko zjutraj pred za~etkom dela
pripeljete v na{o servisno delav-
nico. Za prevoz do Taluma bomo
poskrbeli v Revitalu. Prav tako
vam bomo omogo~ili pla~ilo
opravljenih storitev na osnovi to-
varni{ke izkaznice in z odteglja-
jem od pla~e. Pri vi{jih vrednostih
bo mo`no tudi pla~ilo na obroke.
Najdete nas v Kidri~evem na
Kopali{ki 18, kjer vam bosta dva
serviserja na voljo od ponedeljka
do petka med 6. in 16. uro in v
soboto med 8. in 12. uro.
Za vse informacije oziroma naro -
~ila smo vam na voljo na telefon-
ski {tevilki 031 322 053 ali na 
e-naslovu servis@revital-vrtnar-
stvo.si.p

V lanski januarski {tevilki Alu mi -
nija smo med drugim zapisali:
»Kot ka`e, je zavzemanje alumi-
nijskega in tudi nekaterih drugih
sektorjev doseglo napredek pri
re{evanju problema stro{ka po-
srednih (indirektnih) emisij TGP,
saj je Evropska komisija ob koncu
preteklega leta v javno obravnavo
predlo`ila osnutek pravil “dr`av-
nih pomo~i” za naprave ETS (to
so naprave, vklju~ene v emisijsko
trgovalno shemo “Emission
Trading Sche me”) – Smernice za
nekatere ukrepe dr`avne pomo~i
v okviru sistema ETS po letu
2012.« Ta pravila so bila sicer spre-
jeta, vendar je sledilo razo~aranje,
saj dr`ave z obubo`animi pro ra -
~uni niso pripravljene podpreti
energetsko intenzivnega sektorja. 
Dodatno se je decembra 2012 pri-
dru`il predlog Evropske ko mi sije
o umiku skoraj milijarde ton CO2

iz trgovalne sheme, pri ~emer naj
bi bil glavni razlog te »spodbude«
dvig cene emisijskih dovolilnic s
sedanjih 4 evrov na tono CO2 na
pribli`no 30 evrov na tono.
Predlog je bil dan na glasovanje
v evropskem parlamentu 16. apri-
la 2013, izid pa je bil zelo nepred-
vidljiv. Rezultat je bil po koncu
glasovanja po pri~akovanjih te-
sen: predlog je bil zavrnjen s 334
glasovi proti 315. Talum je z ape-
lom vsem slovenskim evrop skim
poslancem posku{al »pomagati«
do odlo~itve, in ~e je to dejanje
kakor koli pripomoglo k tak{ne-
mu rezultatu, toliko bolje. Zaradi
prese`ka emisijskih dovolilnic naj
bi cena ostala na sedanji ravni,
energetsko intenzivnim podjet-
jem pa se je s tem vsaj nekoliko
zmanj{alo finan~no tveganje na
podro~ju emisij toplogrednih pli-
nov v obdobju od 2013 do 2020.p

EKOLO[KI OTOK REVITAL

Poslanci EU 
zavrnili umik 
emisijskih dovolilnic

Servisna delavnica
Revital
V podjetju Revital smo se lansko leto odlo~ili, da zaradi znanja in izku{enj
sodelavcev dopolnimo svoje dejavnosti s servisno delavnico. Tako smo
spodnji del stare kinodvorane preoblikovali v delavnico, v kateri `e od
8. aprila nudimo servis male kmetijske mehanizacije in hiter servis za
osebna vozila.

DANIJEL VRBNJAK
FOTO: SRDAN MOHORI^

Notranjost servisne delavnice

DR. MARKO HOM[AK
FOTO: SRDAN MOHORI^
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Predsednik Uprave je na za~etku
predstavil strategijo skupine Ta -
lum do leta 2015 in udele`ence
pozval k odprti diskusiji o na{i pri-
hodnosti do tega leta in {e naprej.
Pogledi na prihodnost so bili ja-
sni, predstavljene pa tudi dileme,
te`ave in izzivi, ki nas ~akajo. V
nadaljevanju sta mag. Avgust [ibi-
la in mag. Albert Koro{ec pred-
stavila razvojne projekte, ki pote-
kajo na ravni skupine in na ravni
posameznih odvisnih dru`b.
Predstavila sta tudi razvojne ini-
ciative, ki so nastale na podlagi
predlogov iz lanske akcije »Upam
si«, na primer aluminko, svetila iz
aluminija, koncept centra medge-
neracijskega dru`enja. Seveda sta
nas vse skupaj povabila k sode-
lovanju v nate~aju »Aluminij v bi-
valnem okolju«.
Darja Vodu{ek in Du{an Skledar
sta predstavila aktivnosti v okviru
strate{kega projekta Talumova
mre`a znanja s poudarkom na
mednarodnem podprojektu Mre -
`a znanja v kovinarstvu, ki se bo
letos kon~al. Predstavila sta vse,
kar nam je projekt prinesel (ob-

nova ra~unalni{ke u~ilnice,
usposobljenost mentorjev in mo-
deratorjev za e-vsebine, udele`bo
na izobra`evanjih v tujini in do-
ma, pa tudi povrnitev dela
stro{kov dela). V okviru projekta
so bili pripravljeni tudi trije pilot-
ski projekti in usposabljanje s po-
dro~ja informacijske varnosti smo
`e za~eli.
Sama sem predstavila aktivnosti
na podro~ju projekta Kaska di -
ranje vrednot. Pogledali smo, kaj
vse smo doslej `e naredili, kje so
ovire v na{em delovanju in raz-
mi{ljanju. Nekatere vrednote so
se `e dodobra usidrale v na{e de-
lovanje (npr. znanje, odprtost, so-
delovanje), za druge pa bomo po-
trebovali {e ve~ ~asa (npr. ustvar-
jalnost in podjetnost). Z ude le -
`enci smo se strinjali, da med na{e
vrednote uvrstimo {e spo{tovanje
in zaupanje kot tisti vrednoti, ki
predstavljata osnovo za uresni -
~evanje preostalih.
Sre~anja smo kon~ali z odlo~e -
nostjo, da resni~no »Skupaj zmo-
remo skoraj vse« in ob prijetnem
dru`enju pri kosilu.p

IZOBRA@EVANJE

Iskreno, odprto, 
pozitivno

LILIJANA DITRIH
FOTO: SRDAN MOHORI^

Klju~ni cilj, ki ga `eli dr`ava do-
se~i z reformo trga dela, je po ve -
~evanje pro`nosti trga dela, prek
katere naj bi se posredno izbolj -
{ala konkuren~nost gospodarstva
in polo`aj predvsem mladih, ka-
terih brezposelnost in za~asnost
zaposlitev v Sloveniji izrazito iz-
stopata. S spremenjenim zako-
nom naj bi se vzpostavilo primer-
no razmerje med ustrezno var-
nostjo delavcev in pove ~anjem
fleksibilnosti oziroma u~inkovi-
tej{im prilagajanjem delodajalcev
v odzivanju na hitre spremembe
na trgu.
Da bi predstavili novosti na tem
podro~ju, je Dru{tvo za kadrov-
sko dejavnost Ptuj v za~etku apri-
la v poslovni stavbi Taluma orga-
niziralo strokovno sre~anje, ki so
se ga poleg ~lanov dru{tva ude-
le`ili tudi nekateri direktorji
Talumovih h~erinskih dru`b, vo-
dje strokovnih slu`b ter strokovni

sodelavci Taluma. V uvodu sta
vse prisotne pozdravila predsed-
nica dru{tva Brigita A~imovi~ in
~lan uprave Taluma Daniel La~en. 
Klju~ne novosti in namen novega
Zakona o delovnih razmerjih je
predstavila strokovnjakinja za de-
lovnopravno podro~je dr. Darja
Sen~ur Pe~ek, zaposlena na
Pravni fakulteti v Mariboru.
Lahko bi rekli, da so bila pri~ako-
vanja delodajalcev in delavcev v
povezavi z novim Zakonom o de-
lovnih razmerjih ve~ja, kot je spre-
jeta vsebina zakona. Ote`eno bo
zaposlovanje za dolo~en ~as, ki
bo za delodajalce zaradi vi{jega
prispevka za primer brezposelno-
sti tudi dra`je. 
Zagotovo pa bosta {ele dejansko
izvajanje dolo~il novega zakona
pri vsakdanjem delu in predvsem
sodna praksa pokazala, koliko in
na kak{en na~in bo zakon ure-
sni~eval zastavljene cilje.p

Novosti v Zakonu 
o delovnih razmerjih

EVA [ALAMON, 
VEN^ESLAV [KERGET
FOTO: DARKO FERLINC

S temi besedami so udele`enci delavnic o strategiji, razvojnih projektih,
mre`i znanja … strnili vtise na petih delavnicah, ki smo jih pripravili
aprila in ki se jih je udele`ilo 130 na{ih sodelavk in sodelavcev.

V petek, 12. aprila, je za~ela veljati reforma trga dela, ki zajema novi
Zakon o delovnih razmerjih in novelo Zakona o urejanju trga dela. 

Predsednik Uprave predstavlja strategijo Taluma Predavateljica dr. Darja Sen~ur Pe~nik
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»Slovenija je zelo lepa, vendar ni
nikogar na ulicah!« se je po{alil
Faruk, 17-letni tur{ki dijak iz
dr`ave z 78 milijoni prebivalcev,
ko sem ga v polomljeni tur{~ini
povpra{ala, kaj je glavna razlika
med Slovenijo in Tur~ijo. Naklju -
~je ali ne, odkar sem pre`ivela dve
delovni sezoni v Tur~iji, me ta
spremlja tudi doma. Kot naro ~e -
no, sem svojo {tudijsko prakso v
kadrovski slu`bi za~ela isti dan
kot (takrat) prestra{ena Faruk in
Emrullah. Tako kot je bil za njiju
to povsem nov svet, {e posebej,
ker se v angle{~ini ne znajdeta ra-
vno najbolje, je bila tudi zame to
nova izku{nja. Med {tudijem sem
si pridobila veliko univer zi -
tetnega znanja, `al pa to znanje v
veliki meri temelji na teoriji. Prav
zato sem hotela kar najbolje izko-
ristiti ponujeno prilo`nost za {tu-
dentsko prakso v Talumu in od -
nesti kar najve~ prakti~nega zna-
nja, ki mi bo koristilo v poklicni
karieri. Tukaj sem pre`ivela tri
produktivne tedne, ki so mi potr-
dili, da sem izbrala poklic, ki me
resni~no veseli, videla sem, kaj
pomeni delo kadrovika v praksi,
ter mi dali nadaljnjo motivacijo za
poglobitev vanj. Med prakso je bi-
la moja naloga tudi, da Faruka in
Emrullaha povpra {am, kako se
po~utita in kako do`ivljata svojo
izku{njo v podjetju.

V ~etrtek zjutraj sem ju obiskala v
dru`bi Talum Servis in in`eniring,
kjer sta pridno poslu{ala in se
u~ila od svojega mentorja. »Zelo
dobrega {efa imava!« sta mi z za-
dovoljstvom v o~eh povedala, ko
sem ju povpra{ala o delu v
Talumu. Faruk in Emrullah sta do-
bra dva tedna `ivela Talumovo
slovensko pravljico. ^eprav se
de lovne razmere v Tur~iji iz dne-
va v dan izbolj{ujejo, je zanju delo
v Sloveniji dosti bolje urejeno. Ko
sta sli{ala, da v Sloveniji velja
osem urni delovnik, nista mogla
verjeti. »V Tur~iji je obi~ajno, da

ljudje delajo 12 ur, z enim prostim
dnevom na teden, ~e sploh,« sta
povedala. @elja marsikaterega
Turka je namre~ spoznati ̀ ivljenje
v tuji dr`avi, {e posebej evropski. 
Tur~ija je dr`ava velikih nasprotij,
kar se pozna tudi v njunem pri -
meru. Oba sta z vzhoda Tur~ije,
kar pomeni, da `ivita v tistih
slab{ih razmerah, ki jih ponuja
dr`ava. @ivita blizu kraja Elazig,
ki je `ivahno mesto z univerzo in
industrijsko bazo ter znano po hi-
droelektrarni na reki Evfrat, po
mineralnem bogastvu in rodovit -
nih tleh. ^eprav je mesto razvito,

pa je po drugi strani zelo  konzer-
vativno in tradicionalno. Kljub te-
mu da smo Slovenci po njunem
mnenju precej hladni ljudje, smo
tudi »zelo prijazni«. Ko sem ju
vpra{ala, ali sta spoznala kak{ne
dobre slovenske prijatelje, pa sta
odvrnila: »Ne, preve~ so druga~ni,
preve~ svobodni. Pri nas se mladi
dru`imo druga~e.« 
Za tuje dijake in {tudente je
Slovenija most med Srednjo
Evropo in Balkanom ter odli~no
izhodi{~e za potovanje v vse dele
Evrope. To prilo`nost sta seveda
izkoristila tudi Emrullah in Faruk,
ki sta poleg Ptuja spoznala tudi
Ljubljano in Dunaj. »Dunaj nama
je precej bolj blizu kot Ljubljana.«
Zakaj? »Ve~ Turkov je tam, seve-
da!« Vendar ju je navdu{ila tudi
Ljubljana, saj »je zelo urejeno in
lepo mesto«.
O Talumu govorita le v prese`ni-
kih. Ve~krat sta poudarila, da so
tukaj{nji delavci krasni ljudje, da
imata zares super mentorja, celo
malo slovensko sta se nau~ila.
^eprav pogre{ata svojo dru`ino
in prijatelje ter lagoden na~in
`ivljenja, je bila zanju tukaj{nja
praksa nedvomno neponovljiva
izku{nja, ki se je bosta vedno spo-
minjala z nasmehom v o~eh.p

IZMENJAVA [TUDENTOV

Dijaka iz Tur~ije

EVA [ALAMON
FOTO: SRDAN MOHORI^

Pridobivanje izku{enj v okviru obvezne prakse je za marsikaterega dijaka ali {tudenta prvi stik z realnim de-
lovnim okoljem. Verjetno marsikdaj razmi{ljate, kako tem mladim, ki prihajajo v na{e okolje, predstaviti delo,
ki ga opravljamo, na na~in, da se bodo tudi sami ~im ve~ nau~ili. Najpomembneje pri tem je, da jih vklju~ujemo
v razli~ne naloge in da imajo prilo`nost pokazati, kaj zmorejo. To pa je prilo`nost tudi za nas, da se tudi mi
morda kaj nau~imo od njih. 
V tem ~asu imamo v skupini Talum na praksi 18 dijakov in {tudentov. Ena izmed njih je Eva, {tudentka so-
ciologije, smer Kadrovski management. Eva je pri nas kraj{i ~as, samo tri tedne, in v tem ~asu je bila ena
njenih nalog opraviti pogovor z dvema dijakoma iz Tur~ije. ^isto po naklju~ju je Eva med {tudijem opravljala
{tudentsko delo v Tur~iji. Pozdrav v tur{~ini je bil verjetno za fanta »balzam za u{esa«. Preberite prispevek,
ki ga je pripravila Eva.

(Darja Vodu{ek Vti~)

Faruk in Emrullah
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Prvi~ smo predstavili zasaditev
zelenjave na balkonu. Prikazali
smo mo`nost vzgoje na balkonu
za lastne potrebe tistim kupcem,
ki nimajo lastnega vrta in bi radi
imeli svojo, doma~o zelenjavo in
za~imbe.
Popestrili smo ponudbo na{ih iz-
delkov iz konoplje (olje, moka,
zrna ..). Pripravili smo dobrote za
na{e goste: kruh iz konopljene
moke, drobno pecivo, razne bis -
kvite. Pri peki pala~ink z dodat-
kom konopljene moke so nam
pomagali kuharji podjetja Vital.   
V delavnicah smo prikazali raz -
li~ne zasaditve korit z balkonskim
cvetjem in leto{nje trende. Mi{a
Pu{enjak je s svojim strokovnim
znanjem pribli`ala vsem obisko-
valcem pomen pridelave lastne
zelenjave na vrtovih.
Poseben poudarek smo namenili
otrokom in jim dali mo`nost, da

si vsak v lon~ek posadi sadiko so-
late. Solato bodo v vrtcu vzgajali
naprej in opazovali rast. Pri tem
so veselo sodelovali vsi otroci iz
kidri~evskega vrtca z vzgojitelji-
cami, bilo jih je ve~ kot 140, od
najmanj{ih do najve~jih.
Na{ namen je bil prikazati vse de-
javnosti podjetja (~i{~enje prosto-
rov, urejanje okolja, servis manj{e
kmetijske mehanizacije in seveda
vrtnarstvo). Delavci smo z vese-
ljem in ponosom prikazali svoje
delo.  
Veseli smo, da si je blizu 900 obi-
skovalk in obiskovalcev ta dva
dneva vzelo ~as in so pri{li v
Revital pogledat, kje vzgajamo in
pridelujemo rastline, ki jih lahko
pri nas kupijo. Spoznali  so na{e
vsakdanje delo, od setve do
kon~ne vzgoje za prodajo. Mnogi
so bili pri nas prvi~. Verjamemo,
da ne zadnji~.p

Kljub slabemu vremenu – sne`ilo
je namre~ celo nedeljo popoldan
– se je zve~er ob 18. uri v dvorani
restavracije Pan zbralo zelo veliko
{tevilo obiskovalk in tudi nekaj
mo{kih spremljevalcev.
Znana radijska voditelja jutranje-
ga programa radia Center sta se
preselila na oder in nam na {aljiv
na~in, s prerekanjem in dokazo-
vanjem med mo{kim in `ensko,
prikazala zakulisje radia in `en-
sko-mo{kih odnosov. Mnogokrat
namre~  profesionalni odnosi radi

prerastejo v eroti~ne, {e posebej
po novoletnem slu`benem »`uru«.
Dogajanje je prepleteno z duho-
vitimi, nekoliko filozofskimi Kon -
fukcijevimi komentarji, [tefkovi-
mi prometnimi informacijami,
spoznamo pa tudi Malega Erika,
njunega radijskega otroka.
Da je bila predstava zabavna in
prijetno spro{~ujo~a, se je pozna-
lo po velikokrat bu~nem smehu
vseh obiskovalk. Oba izvajalca
smo na koncu nagradile tudi z
bu~nim aplavzom.p

REVITAL DAN @ENA

Drugi pomladanski 
dan odprtih vrat v Revitalu

DU[AN MIKL
FOTO: SRDAN MOHORI^, 

DARKO FERLINC

Pretekli konec tedna smo v Revitalu `e drugi~ pripravili spomladanski
dan odprtih vrat. Oba dneva sta bila namenjena na{im stalnim kupcem
in seveda vsem potencialnim novim. Na dalje vali smo rde~o nit z leto{nje-
ga sejma Flora, ki je bil sredi marca v Celju. Poudarek je bil na doma~em
dvori{~u in zasaditvah na doma~em vrtu, balkonu in terasi s cvetjem
in zelenjavo.

Bu~na 
smeh in aplavz
V nedeljo, 24. marca 2013, smo bile ̀ enske iz ob~ine Kidri~evo, skupine
Talum, Silkema in Boxmarka povabljene na komedijo Bitka med spolo-
ma, ki sta jo uprizorila Polona Po`gan [torman in Sa{o Papp.

Veliko zanimanja za ogled rastlinjakovOtroci s kidri~evskega vrtca sadijo zelenjavo

Polona Po`gan in Sa{o Papp v stiku s publiko

DRAGICA LESKOVAR
FOTO: SRDAN MOHORI^
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Jemo
preve~
mrtve
hrane

ALEKSANDRA JELU[I^
FOTO: SRDAN MOHORI^

Mag. Mi{a Pu{enjak

Tokrat sem na pogovor povabila
gurujko »vrti~kanja«, gospo Mi{o
Pu{enjak, ki jo nekateri hudo mu{ -
no imenujejo kar vrti~karska biblija
na dveh nogah. Gospa Mi{a tesno
sodeluje s h~erinskim podjetjem
Revital, saj obogati marsikatero
de lavnico, ki jo organizirajo v sklo-
pu dneva odprtih vrat. Mi{a
Pu{enjak je avtorica petih strokov-
nih knjig, prejemnica nagrade za
izredno strokovno in organizacij-
sko uspe{nost v kmetijskem
vrtnar jenju, ki ji jo je podelila kme-
tijskosvetovalna slu`ba, pred-
vsem pa je ̀ enska, ki jo te`ko spra-
vimo v ustaljene kalupe na{ih
pri~akovanj. Nikoli namre~ ni
odra{ ~ala na kmetiji, ne mara ku-
hane zelenjave, ̀ ivi v bloku in nima
svojega vrta, a vse to ni ovira, da
ne bi svoje zakladnice napolnila z
znanjem in izku{njami, iz katerih
se napaja marsikateri slovenski
vrti~kar.

INTERVJU
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Je Mi{a va{e pravo ime ali ljubko-
valni vzdevek? 

Moje krstno ime je Mihaela, a ker
so me `e od malih nog vsi klicali
Mi{a, sem se pri dvajsetih odlo -
~ila, da si ime spremenim kar v
Mi{o, tako da je to zdaj moje urad-
no ime. 

Otro{tva niste pre`iveli na kmetiji.
Od kot potem izvira ta strast do
zemlje in rastlin?

Strast do narave in vsega v njej
sem verjetno podedovala po
o~etu. O~e je sicer opravljal po-
vsem drug poklic, a je bil velik lju-
bitelj narave. @e od malega sem
obo`evala ro`ice, rada sem jih sa-
dila, presajala, nabirala ... ^eprav
mi niso dovolili imeti svojega vrta,
sem vedno imela neko ro`ico v
lon~ku v stanovanju. Izbira pokli-
ca agronoma pa ni bila na~rtova-
na. Zgodilo se je ~isto spontano.
Prijateljica se je vpisala na fakul-
teto za agronomijo in jaz sem ji
sledila. Danes vem, da je bila ta
odlo~itev prava. Verjetno sem ena
redkih, ki jim je poklic hkrati tudi
hobi.

Svojega dela se lotevate predano
in z neverjetno strastjo, kar je
ob~udovanja vredno. Kaj dobite v
zameno? 

Rada imam naravo in rada imam
delo z ljudmi. Vesela sem, ko lah-

ko komu pomagam, in ̀ alosti me,
da dana{nja politika samo govori
o kmetijstvu, zanj pa ne naredi
ni~esar. 

Nekateri ljudje imajo sposobnost,
da se znajo ~uditi naravi in jo po-
drobno opazovati. Kaj se letos do-
gaja z naravo in koreninami? 

Letos se je narava samo nekoliko
pozneje zbudila, kar pa nima ne-
gativnega vpliva na rastline. Bila
pa je te`ka za ̀ ivali, saj niso imele
kaj jesti. Za rastline je te`e, ~e se
pomlad za~ne zgodaj, potem pa
ponovno pritisne zima, kot se je
zgodilo lansko leto. V tem prime-
ru mraz povzro~i na rastlinah ve-
liko {kode. 

Ve~ina ljudi godrnja zaradi dolge
zime, vi pa v tem letnem ~asu vidite
prednost za naravo in ~loveka. Kaj
prina{a zima naravi?

Zima prina{a zemlji blagodejen
po~itek, po katerem ponovno za-
diha in rodi. 

»Pravi« vrti~kar tudi pozimi ne
po~iva. Katera opravila lahko vr-
ti~karji opravijo v tem ~asu, da se
bolje pripravijo na prihajajo~o se-
zono?

Pozimi vrti~kar pregleda seme in
s pomo~jo enostavnega kalilnega
testa preveri, katero seme {e kali.
Predvsem pa se izobra`uje, po-

gleda literaturo in si naredi plan
setve na vrtu za naslednje leto. @e
od januarja oziroma februarja na-
prej pa vzgajamo sadike v za{~ite-
nem prostoru. 

Kak{en je odnos Slovencev do vrt-
narjenja, narave, zemlje?

Slovenci, vsaj ta generacija, ki je
zdaj aktivna, imamo zemljo {e
vedno v krvi. Skrbi me, da bo lju-
bezen do zemlje v naslednjih ge-
neracijah za~ela uga{ati. Dru`ba
namre~ postaja preve~ materiali-
sti~na in hlasta po kratkotrajnih
u`itkih. Ve~ina Slovencev ima na-
ravo rada. Velike kmetije in skoraj
vsaka hi{a imajo svoj zelenjavni
vrt. Veseli me, da se ̀ elja po lastni
pridelavi hrane ponovno prebuja
tudi pri mlaj{i generaciji, ki je do
pred kratkim menila, da ni razlike
med zelenjavo, kupljeno v trgo-
vini, in tisto, ki si jo pridelamo sa-
mi. 

Napisali ste pet knjig o vrtnarjenju.
Ljudje so jih zelo dobro sprejeli in
za mnoge so va{e knjige vrti~kar -
ske biblije. V knjigarnah je veliko
knjig na to temo. V ~em so va{e
druga~ne, posebne?

V ~em so druga~ne, ne vem, ver-
jetno pa se od drugih razlikujejo
po tem, da jih je napisala Slo -
venka, kar danes tudi mnogim `e
nekaj pomeni. Kakor na predava-
njih se tudi v knjigah in ~lankih

trudim ljudem s preprostimi be-
sedami razlo`iti tisto, kar potre-
bujejo in i{~ejo. Vesela sem, da mi
poslanstvo uspeva. 

V zadnjem ~asu je zelo moderno
govoriti o ekovrtnarjenju in alter-
nativnih metodah vrtnarjenja.
Katera izmed teh metod vam je
naj bli`ja?

Prepri~ana sem, da nobena skraj-
nost ni dobra. Zagotovo pa je eko-
lo{ki na~in vrtnarjenja najbolj{a
izbira na doma~em vrtu. Na vrtu
namre~ pre`ivimo veliko ~asa,
tam se igrajo na{i otroci in tam
u`ivamo hrano. To okolje mora
biti zdravo. 

V nekem intervjuju ste razkrili, da
ste gurmanka in da ne prisegate
na zelenjavo. ^e va{ motiv za go-
jenje zelenjave ni kulinarika, kaj je
potem tisto, kar vas pritegne?

Obo`ujem vso surovo zelenjavo,
kuhana pa me ne pritegne.
Premehka je in izgubi svoj naravni
okus. Rada pa imam prav vse rast-
line, tudi sadno drevje, poklicno
pa sem pristala pri pridelovanju
zelenjave, zato je postala to moja
specializacija. Tako kot vsaka
`enska tudi sama obo`ujem okra-
sne rastline in cvetje. Moj najljub{i
letni ~as je pomlad, saj se takrat
narava iz dneva v dan spreminja,
se prebuja in brsti.

»Danes vem, da je bila ta odlo~itev prava. Verjetno sem ena redkih, ki jim je poklic
hkrati tudi hobi.« 
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@ivite v bloku na Ptuju in nimate
svojega vrti~ka, ker je va{ prosti
~as zaradi delovnih obveznosti ze-
lo omejen. Kako ste pridobili vso
to zakladnico znanja? 

@ivim v blokovskem stanovanju z
atrijem. ^e ne bi imela atrija, se
ne bi odlo~ila za selitev iz hi{e v
blok. Na tem majhnem ko{~ku
zemlje imam svoj cvetli~ni raj, kjer
vsako leto preizku{am nove rast-
line. Petnajst let sem bila zaposle-
na na Selekcijskem centru na

Ptuju, kjer smo pridelovali vrtnine
in vzgajali semena. V tem ~asu
sem si pridobila veliko znanja.
Tudi moja trenutna zaposlitev
kmetijske svetovalke je povezana
z u~enjem in spoznavanjem pri-
delave vrtnin. Veliko pa sem se
nau~ila tudi od vrtnarjev, s kate-
rimi sodelujem. Na{e izku{nje in
znanje se prepletajo in prena{ajo
na druge. Ve~krat zaidem tudi na
mamin vrt in vrt prijateljice, kjer
spoznavam nove rastline in se
u~im.

Kak{no je va{e sodelovanje s pod-
jetjem Revital? 

Podjetje Revital me je `e lansko
leto zaprosilo za predavanje v
okvi ru dneva odprtih vrat. To so-
delovanje smo ponovili tudi letos.
Tak{na sre~anja so zame ne iz -
~rpen vir novih izku{enj, saj gre
za neposreden stik z ljudmi in za
izmenjavo znanj in izku{enj. Ve -
selim se vsakega sre~anja.p

»Slovenci, vsaj ta generacija, ki je zdaj aktivna, imamo zemljo {e vedno v krvi.« 

Otroke star{ev, 
zaposlenih v skupini
Talum, vabimo na 
majsko prireditev
Otroci ri{ejo in pi{ejo.

Prireditev bo 
24. maja 2013 ob
16. uri v Revitalu 
v Kidri~evem. 

Leto{nja tema bo
Zdravje na vrtu
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V sredo, na predve~er 1. maja, bo-
do po vsej Sloveniji zagoreli kre-
sovi. Sindikalni delavci bodo na-
stopili s svojimi govori, katerih
osrednja tema bodo gospodarske
reforme, za katere vemo, kaj nam
»lepega« prina{ajo. Ker dr`ava
preganja le male tati~e, ne pa ti-
stih, ki so krivi za krizo, ki jo tako
zelo ob~utimo vsi, bi vlada morala
re{evati ljudi, ne pa samo bank,
ki so – kot vsi vemo – leglo taj-
kunskih mahinacij.
Sindikati so vlado pozvali, naj ta-
koj za~ne sistemske spremembe
na podro~ju sociale. Dr`ava rav -
no v ~asu krize, ko bi bila sociala
najbolj potrebna, var~uje na ra -
~un pomo~i potrebnih. Dr`ava bi
morala svojim dr`avljanom zago-
tavljati mo`nosti za vsaj elemen-
tarno pre`ivetje. 
Tako nepravi~na socialna zako-
nodaja ne bi tako odmevala v jav-
nosti, ~e dr`avi ne bi povzro~ali
{kode mened`erski odkupi z
ban~no-fiskalnimi igricami, ki so
nas pripeljale v krizo. ̂ e bi dr`ava
znala pobrati od vseh,  zlasti ve-
likih nepla~nikov vse  prispevke
in davke, ~e si ne bi izpla~evali
astronomskih nagrad za svoje po-
gosto sporno po~etje, skrivali de-
narja v dav~nih oazah, bi na{i
dedki in babice imeli dostojne po-
kojnine, njihovi otroci in vnuki bi
imeli mo`nost za kakovostno iz-
obra`evanje in bi dobili zanesljive
slu`be, dobili bi ugodna posojila
za kadrovska in socialna stanova-
nja …
Politika te dni intenzivno raz mi{ -
lja o spremembi ustave in o uki-
nitvi pravice do referenduma, ker
ne `elijo, da jim kdo me{a {trene.

Nekateri delodajalci bi radi ukinili
kolektivne pogodbe, v katerih so
zapisane in izpogajane vse pravi-
ce, ki jih danes {e imamo. Toda
to ne bo trajalo v nedogled, zato
je treba podpreti akcije sindika-
tov, ko se borijo za delavske pra-
vice. Delodajalci bi: 
- ukinili povra~ilo za prevoz na

delo, regres za dopust, regres za
prehrano, dodatek za delovno
dobo, pla~an odmor med delov-
nim ~asom, odpravnine, nado-
mestilo za bolni{ko odsotnost;

- ni`je bi bile osnovne pla~e in mi-
nimalna pla~a, pokojnine in na-
domestila za bolni{ko odsot-
nost, dodatki za manj ugodne
delovne razmere;

- imeli bi slab{e pogoje za upoko-
jevanje, za varstvo `ensk, mla-
dih in starej{ih delavcev, slab{o
varnost in zdravje pri delu;

- imeli bi manj dni letnega dopu-
sta, delovni ~as nad 40 ur na te-

den, visoko enotno dav~no
stopnjo.

Mnogi med nami so pozabili, da
smo od leta 1991 v kapitalisti~nem
sistemu in nam ne bo ni~ ve~ samo
od sebe dano. Vse pravice, ki smo
jih imeli, si bomo morali spet pri-
boriti nazaj. 
Vse aktivnosti sindikatov v poga-
janjih za kolektivne pogodbe fi-
nancirajo sindikati iz svojih sred-
stev, torej iz ~lanarine, ~eprav ko-
lektivna pogodba velja za vse za-
poslene v podjetju. Tudi interes
delodajalcev je, da imajo kolekti-
vne pogodbe, saj jim zagotavljajo
socialni mir, brez katerega uspe{ -
no poslovanje in razvoj podjetja
nista mogo~a. Tako dejansko ~la-
ni sindikata financirajo sklenitev
in uresni~itev kolektivne pogod-
be, ki je v interesu podjetja in vseh
zaposlenih. Pravice, ki jih izbori
vsindikat, u`ivajo vsi.p

SINDIKAT

Koga re{uje dr`ava?

IGOR JEZA
FOTO: IMAGES0.ZURNAL24.SI/

^lanicam in ~lanom sindikata, vsem delavkam in delavcem, zaposlenim
v skupini Talum ~estitam ob 1. maju, prazniku dela.
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Begunj{~ica. Foto: Stanko Jus.

Mavrica. Foto: Zdravko [tumperger.

Globina. Foto: Stanko Jus. Papagaj. Foto: Zdravko [tumperger.

Fotografije meseca

FOTOGRAFSKA STRAN
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Vsak ~lovek v svoji osebnostni ra-
sti zavestno ali podzavestno krei-
ra hierarhijo svojih vrednot, po
katerih se posku{a ravnati. Ker
smo samo ljudje in ker smo pod
ko`o krvavi, nam vedno ne uspe
slediti temu, kar za nas {teje.
Takrat v sebi za~utimo konflikt ali
slabo vest, morda celo osebno iz-
dajo. Pri tem, menim, ni pomem-
bno, kolikokrat zdrsnemo iz hie-
rarhije teh osebnih vrednot, veli-
ko bolj pomembno se mi zdi, kaj
ob tem zdrsu ob~utimo. Kaj
ob~utimo takrat, ko nekomu na-
redimo krivico, ko ne sledimo ti-
stemu, kar ~utimo v sebi, ko ga –
po doma~e – »poserjemo«? Ta

ob~utek je spo{tovanje do same-
ga sebe, do svoje hierarhije. 
@ivimo v ~asu, ko o vrednotah
predvsem govorimo, a v kak{ni
meri jih resni~no udejanjamo?
Kak{ne vrednote stopajo na stop-
ni~ke na{e hierarhije? Koliko je
slabe vesti? Kaj {teje? 

Je to res problem posameznika?
Ljudje predvsem sku{amo pre`i -
ve ti in pre`ivetje od nas zahteva
prilagajanje dru`bi, razmeram, si-
stemom in zakonom, saj le tako
lahko pre`ivimo udobno in ~im
manj bole~e. Torej se koncept
spo{ tovanja za~ne na ravni dru` -
be, politike, zakonov in navse-
zadnje podjetja. Talum je kot pod-
jetje naredil velik korak naprej, saj
je med svoje vrednote dodal vred-
noto SPO[TOVANJE, ki za moje
pojme spada v samo {pico vred-
not nekega podjetja. A to je samo
beseda, ki sama po sebi ne po-
meni ni~esar. ^lovek je tisti, ki ji
daje te`o. Nadrejeni so tisti, ki s
svojimi dejanji poka`ejo spo{to-
vanje do podrejenih, sodelavec
poka`e spo{tovanje do sodelav-
ca. Spo{tovanje je beseda, ki je se-
stavljena iz niza dejanj, s katerimi
vstopamo v stik z drugimi. A ne
pozabimo, da vedno obstaja raz-
korak med na{imi besedami, de-
janji in med tem, kar resni~no mi-
slimo in ob~utimo. [teje torej to,
kar resni~no mislimo, ~utimo in
kakor ̀ ivimo. Vse drugo je igranje
vlog. Ljudje radi re~ejo, da nas bo-
do cenili toliko, kot se bomo ce-
nili sami. Torej se na neki na~in
vse za~ne v nas samih in se {iri
ven. Ko bomo za~eli verjeti v na{o
odprtost, sodelovanje, ustvarjal-
nost in podjetnost, skrbnost in od-
govornost, znanje in odli~nost,
vztrajnost in zavzetost, bomo po
teh vrednotah tudi `iveli. Ko bo-
mo po njih ̀ iveli, bomo nanje po-
nosni. Ko bomo nanje ponosni,
se bomo spo{tovali. Ko se bomo
spo{tovali, nas bodo spo{tovali
drugi. Ko nas bodo spo{tovali
dru gi, nas bodo tudi pravilno
vred notili. Ko nas bodo pravilno
vrednotili, nas bodo pripravljeni

tudi spo{tljivo pla~ati. Ko nas bo-
do spo{tljivo pla~ali, bo krog
spo{tovanja sklenjen. 
V~asih me po telefonu pokli~e de-
lavec in mi potarna o pla~ilu.
Takrat ostanem brez besed. Ne
vem, kaj bi odgovorila. Mar naj se
strinjam, naj ga tola`im? Kako naj
komentiram? Na tej podjetni{ki
ladji sva skupaj, oba plujeva v isto
smer. S tem ko pokli~e, da vedeti,
da se ceni bolj, kot misli, da ga ce-
nijo drugi. To je korak v pravo
smer. A ostaja vpra{anje, kaj lahko
narediva, da nas bodo cenili tudi
tisti, ki odlo~ajo o na{i usodi, da
bodo kupovali na{e proizvode.
Ko stopiva za ograjo »fabrike«, se
najine osebne vrednote morajo
sinhronizirati z vrednotami oko-
lja, v katero stopava … In te vred-
note smo skupaj zapisali z nekim
namenom … Potreben je ~as, da
za~nemo po njih `iveti in jih ude-
janjati … Da jih prepozna na{e no-
tranje okolje. In da jih prepozna
tudi na{e zunanje okolje, kamor
se `elimo uspe{no prodajati.
Vrednote niso obla~ila, ki si jih po
`elji zamenjamo. So nekaj trajne-
ga in nekaj, kar zahteva ve~ ~asa.
Morda pet ali deset let, morda celo
generacijo. Cenimo in spo{tujmo
se danes, da bomo naredili dobro
podlago za na{e otroke in vnuke,
ki bodo, verjamem, stopali po teh
poteh. Morda ne bomo v celoti
oku sili sadov na{ih naporov, a
nekje je treba za~eti. In ob~utek,
da smo nekaj naredili, ~eprav so
bile razmere tako kaoti~ne, da
marsikdo ni bil sposoben narediti
ni~esar, je lahko dovolj, da bomo
do sebe za~utili globoko spo{to-
vanje, morda celo ponos.p

POSTANEK

O spo{tovanje ...

Vsi pogledi so vredni spo{tovanja. Dobro. To pravite vi. Jaz pravim
nasprotno: Moj pogled je: zato ga spo{tujte! 
(Jacques Prévert /1900–1977/, Predstava)

ALEKSANDRA JELU[I^
FOTO: ALEKSANDRA JELU[I^
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Gradbena dela pri prenovi re stav -
racije namre~ izvaja gradbeno
podjetje Bajraktaraj, d. o. o.
Mogo~e to marsikomu ne pove
kaj dosti. ̂ e pa re~emo, da gre za
Avnija in Remzija, pa postane
stvar takoj bolj jasna. In o njiju bo
tekla beseda v tej reporta`i.
Pogovarjal sem se predvsem z
Avnijem, zato bo o njem tudi ve~
napisanega. Avni se je rodil leta
1965. To je bilo v vasi Isniq (Isni~)
v ob~ini Deçan na Kosovem. V
prvi polovici osemdesetih let je
slu`il voja{ki rok v Sloveniji, v
[kofji Loki in Vipavi. Nato se je za
pribli`no pol leta vrnil nazaj na
Kosovo. In leta 1985, torej {e v
~asu nekdanje Jugoslavije, se je
ponovno naselil v Sloveniji. Od
takrat `ivi in dela tukaj.
Prvo slu`bo v Sloveniji je dobil v
Mariborski tekstilni tovarni, kjer
je delal v transportu. Tekstilne to-
varne, kot smo jim neko~ rekli, so
vse po vrsti propadle. 
Nato je leta 1994 v Mariboru usta-
novil lastno gradbeno podjetje.
Isto~asno z njim je v Slovenijo
pri{el njegov brat Avdi, brat Rem -
zi pa malo kasneje. Vsi so grad-
binci. Le ~etrti brat Shefqet je {tu -
diral ra~unalni{tvo in kasneje
mednarodno ekonomijo. 
Avni je za Talum za~el delati kot
podizvajalec pri ptujskem grad-

Bajraktaraji

Ni {e dolgo, odkar je bila obnovljena velika dvorana v restavraciji Pan
v Kidri~evem, ki je s tem postala najlep{a v tem okolju. Tudi leto{njo
pomlad je del restavracije eno samo gradbi{~e. Lotili so se prenove
jedilnic, {anka, kuhinje in terase. Poleg drugega je prenova zahtevala
tudi obse`na gradbena dela. In prav to je bil povod za tokratno reporta`o. 

»Trenutno imajo zaposlenih 19 ljudi. V dana{njih razmerah je to vsekakor 
zelo dobro.«

DARKO FERLINC
FOTO: SRDAN MOHORI^

VEKOSLAV CESTNIK

REPORTA@A

Avni in Remzi
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benem podjetju Gradis. V Iz pa -
rilnikih so za~eli razbijati beton.
Nadaljevali so z manj{imi gradbe-
nimi deli. Vedno so bili konku-
ren~ni zaradi ni`jih stro{ kov dela
in zato so za~eli delati samostojno
in ne ve~ kot podizvajalci.
Zaposleni v Talumu jih videvamo
`e skoraj dvajset let.
Okoli leta 2008 se je za~ela kriza.
Najbolj so jo ~utili predvsem grad-

binci, in to najve~ji. Takrat se je
Talum odlo~il, da umakne iz pod-
jetja vse tuje izvajalce. Zato so ga
morali zapustiti tudi Avnijevi
gradbinci. Ostalo jim je le nekaj
posla pri peskanju katodnih korit.
Tudi sami so morali odpu{~ati de-
lavce. Kriza v gradbeni{tvu {e tra-
ja, toda Avnijevo in Remzijevo
podjetje dela {e naprej. Trenutno
imajo zaposlenih 19 ljudi. V da-
na{njih razmerah je to vsekakor
zelo dobro.
@e 29 let je torej v Sloveniji. Pravi,
da se je navadil na tukaj{nje ̀ ivlje-
nje. Delati je tako in tako treba
povsod. Z okoljem, v katerem
`ivi, nima te`av. V ~asu krize je
bilo najte`e, ker so imeli nenehne
te`ave s pla~ili. Nikdar jim ni bilo
pla~ano v roku. Mnogi jim {e da-
nes dolgujejo. Le s Talumom ni
bilo nikoli te`av. Tu je pri pla~eva-
nju vladal (in {e vlada) red na naj-

vi{ji ravni. Nikoli se ni bilo treba
bati, da kaj ne bi bilo pla~ano v
dogovorjenem roku. V dana{njih
~asih je to seveda veliko vredno.
Vsi, ki ga poznamo, vemo, da je
dober in po{ten ~lovek. To velja
tudi za brata Remzija. Oba sta pri-
ljubljena v okolju, v katerem `ivi-
ta. Avni se razume z vsemi in vsem
pomaga, ~e le more. 

@ivi v Mariboru. Nekateri njegovi
delavci in brat pa `ivijo v hi{i v
Apa~ah. 
Avni in Remzi sta tudi strastna
{portnika. Predvsem nogomet je
njuna ljubezen. Igrata med vete-
rani v Lovrencu in Apa~ah. Oba
tudi kolesarita.
Politi~ne razmere v nekdanji
»Jugi« so se bistveno spremenile.
Zadnja velika sprememba je bila
kosovska odlo~itev o samostoj-
nosti. Avni meni, da bi moralo
Kosovo postati samostojno `e ta-
krat, ko so postale samostojne
nek danje republike. Kaj ve~ o po-
litiki pa se nisva pogovarjala.
Seveda. Zakaj pa bi se?
Ali se bo kdaj vrnil na Kosovo?
Tega sedaj {e ne ve. In tudi ne raz-
mi{lja o tem. V Sloveniji se je na-
vadil ̀ iveti, toda Kosovo je njego-
vo gnezdo. In v svoje gnezdo se
vsaj ljudje radi vra~amo.p

» Oba sta priljubljena v okolju, v katerem `ivita.«

Avni je kot podizvajalec ptujskega
Gradisa pri{el v na{o tovarno
pred skoraj dvajsetimi leti. Takoj
sem opazil njegovo neverjetno
energijo in vestno izpeljevanje
zadanih nalog. Kmalu potem sem
ga anga`iral kot neposrednega iz-
vajalca za razna manj{a gradbena
dela v Talumu. V vseh teh letih je
s svojo ekipo opravil ogromno
raznih del. Pri tem nikoli ni bilo
kakih posebnih te`av ali nespo-
razumov. 
Sicer pa, kdo v na{i »fabriki« ne
pozna Avnija in njegovega brata

Remzija? Vedno sta pripravljena
pomagati, ne da bi od tega pri -
~akovala kako korist. Oba sta tudi
zelo vztrajna in zagnana {portni-
ka, zato Avnija ve~krat imenuje-
mo kar Krtica. 
Morda se bo komu zdelo ~udno,
da hvalimo zunanjega izvajalca,
ampak Avni je res »ded na mestu«.
Je neutruden delavec, {ef, kole-
sar, nogometa{, kosec, pivski brat,
po potrebi marsikomu {ofer …,
predvsem pa po{tenjak.p

Neutruden delavec
Kaj o bratih meni na{ gradbeni nadzornik
Stanko Kova~ec

STANKO KOVA^EC
FOTO: SRDAN MOHORI^

Stanko, Avni, Remzi in Robi

Stanko Kova~ec
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Aprila smo dokon~ali selitev elek-
tronske po{te na nov po{tni stre` -
nik Microsoft Exchange 2010. S
tem smo nadomestili po{t ni sis-
tem Microsoft Exchange 2003, ki
je dolgih 10 let v Talumu slu`il kot
glavno elektronsko komunikacij -
sko orodje.
V ta namen smo kupili stre`ni{ko
rezino IBM in nanjo namestili vir-
tualizacijsko programsko opremo
Vmware vSphere. Ta omogo~a,
da na en fizi~ni stre`nik namesti-
mo ve~ navideznih sistemov
Windows. Za MS Exchange 2010
smo morali  namestiti dva tak{na
navidezna stre`nika. Prvi vzdr ̀ u -
je bazo po{tnih predalov in spo -
ro~il, na drugega pa se povezujejo
uporabniki s svojimi napravami

za dostop do elektronske po{te.  
Nova stre`nika smo vklju~ili v ob-
stoje~e omre`je tako, da tok elek-
tronske po{te ni bil prekinjen, in
uporabni{ke podatke smo selili s
starega stre`nika, ne da bi upo -
rabniki to ~utili. Selitev smo
opravili v dveh tednih in pri tem
prenesli 380 GB podatkov, kar je
trenutna skupna koli~ina elek-
tronske po{te v Talumu.  Brez
ve~jih te`av smo povezali novi
po{tni stre`nik z Mobitelovim sis-
temom za potisno po{to na
pametne telefone.
Oba po{tna stre`nika in elektron-
ska po{ta so varovani z arhivskim
sistemom VEEAM backup, ki
dnevno replicira podatke na
arhivski stre`nik. Glavna pred-

nost tega sistema je, da lahko za
vsakega uporabnika vrnemo
izbrisana sporo~ila v zelo
kratkem ~asu in s preprostim
postopkom, kar doslej ni bilo
mogo~e. ̂ e bi po nesre~i izgubili
katerega izmed po{tnih stre` ni -
kov, ga lahko v 30 minutah po -
stavimo nazaj iz arhivske da-
toteke.
Vsa dohodna in odhodna po{tna
sporo~ila antivirusno {e zmeraj
preverja namenska naprava So-
p hos, ki blokira vsa oku`ena
sporo~ila, odstrani nedovoljene
priponke in zadr`i neza`eleno
po{to (spam). Postavili smo ome-
jitev pri velikosti posameznega
spo ro~ila na 80 MB, ker ima ve -
~ina zunanjih prejemnikov tudi

podobno omejitev in ne morejo
prejeti tako velikih elektronskih
sporo~il.  
Velikost na{ih po{tnih predalov je
podobna kot na starem sistemu.
Novo in bolj nazorno je le spo -
ro~ilo, ki vas bo obvestilo, da se
bli`ate tej meji.
Novi sistem za elektronsko po{to
prina{a kar nekaj koristih novosti,
ki jih zaposleni lahko s pridom
izkoristimo:
- dostop do slu`bene elektronske

po{te prek spletnih brskalnikov,
ki pokrivajo 99 % trga (kar je
opisano v nadaljevanju),

- podpora za potisno po{to na
tablicah tipa Apple, Android in
Microsoft,

- podpora za potisno po{to na
vseh novej{ih pametnih tele-
fonih s tehnologijo Exchange
ActiveSync,

- ~e ste s slu`benim prenosnim
ra~unalnikom zunaj podjetja in
imate internetno povezavo, bo
name{~eni Outlook prejemal in
po{iljal elektronsko po{to brez
uporabe povezave VPN.

S temi tehnologijami lahko do sto -
pate do svoje elektronske po{te
skoraj povsod. Ker se uporablja
varna {ifrirana povezava, je to
omogo~eno vsem imetnikom
elektronskega naslova v Talumu,
kar do sedaj ni bilo mogo~e.
Ve~ o tem lahko preberete na
predstavitveni strani Informatike,
ki jo najdete na intranetnem 
portalu. Tukaj pa objavljamo na -
vodila, kako uporabljati spletni
vmesnik za Outlook in kako si
nastaviti po{to na napravah iPad
in iPhone.

INFORMATIKA

Nadgradnja sistema 
za elektronsko po{to v Talumu

BENJAMIN VERDENIK
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Vsem imetnikom elektronskega
naslova v Talumu je omogo~en
dostop do slu`bene elektronske
po{te, tako da lahko svojo po{to
spremljate od doma. Potrebujete
le internetno povezavo in spletni
brskalnik na ra~unalniku ali
pametnem telefonu.
V spletni brskalnik vpi{ete naslov:
https://owa.talum.si/owa. Odpre
se okno, kjer se prijavite z uporab-
ni{kim imenom in geslom, ki ga

uporabljate za prijavo v svoj
slu`beni ra~unalnik (slika 1).
Po uspe{ni prijavi se poka`e
spletni vmesnik, podoben tiste-
mu v Outlooku, ki ga uporabljate
v slu`bi (slika 2).
V tem vmesniku lahko prebirate
in po{iljate elektronsko po{to,
prebirate koledarje, imate dostop
do va{ih stikov, torej vse, kar
lahko delate tudi na slu`benem
ra~unalniku.

Pri tem na~inu dostopa morate
paziti na to, da se po koncu upo -
rabe obvezno odjavite z gumbom
za odjavo, da ne bodo za vami
brali va{e po{te. Spletni brskalni-
ki namre~ {e nekaj minut hranijo
prijavne informacije, ~e zaprete
brskalnik brez odjave.
^e boste redno dostopali do elek-
tronske po{te od zunaj, vam pri-
poro~amo, da spremenite pri-
javno geslo vsaj vsakih {est mese-

cev. Navodilo za spremembo naj -
dete na predstavitveni strani In -
for matike.

Vabimo vas, da to novost posku -
site od doma. V slu`bi si zapi{ite
svoje uporabni{ko ime za prijavo
v ra~unalnik, da ga boste lahko
uporabili za vpis od doma.p

Dostop do slu`bene elektronske po{te zunaj
podjetja Talum prek spletnega brskalnika

Bodite pozorni, da ne shranite gesla v brskalnik, ~e vam ponudi to mo`nost, zlasti ~e
se prijavljate z ra~unalnika, ki ga uporabljajo tudi drugi.

Slika 1 Slika 2

Konferenca sindikatov Skei Ki dri -
~evo organizira za zaposlene v
skupini Talum in v Silkemu izlet
v Nem~ijo. Ogledali si bomo
München (Tehni~ni muzej,
Alianz Arena …), Berchtes-
h gaden, Orlo vo gnezdo in Kral je -
vo jezero. 

Odhod avtobusa: 18. 5. 2013
ob  1.30 z `elezni{ke postaje Ptuj
in ob 2.00 z  avtobusne postaje v
Kidri~evem (naselje).  

Za podrobnej{e informacije in
prijave se oglasite v pisarni sin -
dikata pri Ireni Novak (tel. 222).

Rok za prijave je 16. 5. 2013!

Vabljeni!

Konferenca sindikatov Skei Kidri -
~evo 

Vabilo na izlet 
v München in Salzburg 18. in 19. 5. 2013
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Bitka med spoloma
Revitalov dan
odprtih vrat

FOTO: SRDAN MOHORI^, DARKO FERLINC

FOTOREPORTA@A
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Vsekakor varnej{i od antibiotikov
in prav tako u~inkoviti so `e `lica
medu, olje ~ajevca in `ajbljev ~aj.
Prednost naravnih antibiotikov je,
da imajo sposobnost opraviti z
bakterijami, virusi in kvasovkami,
ne da bi pri tem prizadeli tkiva in
koristne bakterije in ne ustvarjajo
odpornosti proti svojim u~inkovi-
nam, ~e jih redno uporabljamo. 

Ameri{ki slamnik

Slamnik so `e severnoameri{ki
prerijski Indijanci uporabljali za
celjenje ran, opeklin, vnetij dle-
sni, zobobole, bole~ine v grlu,
prehlade, ka{elj, mumps, o{pice,
gonorejo in pogosto tudi kot zdra-
vilo pri zastrupitvah.
Je tako reko~ edino zdravilo, ki
ga pri zdravljenju prehlada upo-
rabljamo za odpravljanje vzrokov
in ne le za laj{anje simptomov.
Zdravila z ameri{kim slamnikom
spodbujajo delovanje imunskega
sistema, tako da pove~ajo dejav-
nost nekaterih belih krvnih celic.
Pri nas v Sloveniji najdemo na

tr`i{~u na osnovi ameri{kega
slamnika predvsem proizvod
Immunal, ki sodi med zdravila, ter
ogromno prehranskih dopolnil
razli~nih proizvajalcev.

Med

Med pomirja, omogo~a sprostitev
in bolj{i spanec. Pomiri plju~a,
olaj{a izka{ljevanje, zmanj{a
ka{elj in olaj{a dihanje. Deluje tu-
di protimikrobno – zato pravijo,
da je dober za celjenje ran, ope-
klin, vnetij, izpu{~ajev.
V kombinaciji s cimetom je lahko
zelo zdravilen, saj preganja pre-
hlad, se bori proti holesterolu, po-
maga pri zmanj{evanju nastanka
sr~nih bolezni in artritisa. Zmanj -
{uje bole~ino, predvsem pri ope-
klinah in ~irih. Lahko zmanj{a na-
stajanje brazgotin. Pomaga pri
mi{i~nih kr~ih, te`a vah z zgago,
razjedah na `elodcu ali dvanaj-
sterniku in deluje rahlo odvajal-
no. Pomaga tudi jetrom pri pres-
novi ogljikovih hidratov, pri od-
plavljanju strupov in pri nekaterih

boleznih. Ima pomembno vlogo
pri obrambi organizma proti pro-
stim radikalom, ki nastajajo v te-
lesu.

Izvle~ek grenivkinih pe~k

Razred~en izvle~ek grenivkinih
pe~k uporabljamo za nego in
~i{~enje ne~iste ko`e, nego dlesni
in ustne votline, za pripravo ko-
peli za nego nog in nohtov
(odli~en je proti glivi~nim obole-
njem), pripravo kopeli za intimno
nego (deluje proti vaginalnim
vnetjem), nego lasi{~a, posebej
pri prhljaju. Uporabljamo ga lah-
ko tudi namesto sinteti~nih raz-
ku`il in ~istil. 
Izvle~ek lahko kupimo v vseh le-
karnah in nekaterih trgovinah z
biolo{kimi in naravnimi proizvodi. 

Olje ~ajevca

Eteri~no olje jaj~evca ima
razku`evalne lastnosti. Prepre -
~uje oku`be, vnetja, celi rane in

laj{a napade ka{lja.
Uporablja se predvsem pri
odrgninah, pikih `u`elk, aknah,
pri negi ustne votline, proti ka{lju
in prehladu, za zvi{anje telesne
odpornosti pri ponavljajo~ih se
oku`bah, za odpravljanje sindro-
ma kroni~ne utrujenosti, pri gli-
vi~nih obolenjih ko`e, za nego
`uljev, herpesa. Olje ~ajevca se
lahko uporablja kot ustna vodica,
saj je naravno zdravilo za slab za-
dah. Pomaga tudi pri ustnih vnet-
jih, kandidiazi, kariesu in vnetih
dlesnih (^ajevec in olje ~ajevca ter
njune zdravilne u~inkovine,
2011).
Kopel z nekaj kapljicami eteri~ne-
ga olja pomaga pri zdravljenju
vnetega mehurja, se~nih boleznih
in Candide Albicans, ki povzro~a
srbe~ico. Olje ~ajevca lahko ku-
pimo v lekarni ali trgovini z izdel-
ki biolo{ke proizvodnje. 

^e{min

Navadni ~e{min (Berberis vulga-
ris) je listopadni grm, ki zraste tudi

ZDRAVJE

Naravni antibiotiki
Pogosto se spra{ujemo, kako ohraniti odpornost in prepre~iti nastanek
bolezni ali kako na naravni na~in »zdraviti« zdravstvene te`ave, ko se
pojavijo. Morda vam bo pri tem v pomo~ kateri naravni antibiotik, ome -
njen v ~lanku. V~asih jih imamo na dosegu roke. Zakaj jih ne bi uporabili,
{e posebej v ~asu alergij in razli~nih virusnih obolenj, ki so `e tukaj?

FOTO: MOJEZDRAVJE.DNEVNIK.SI/MEDIA
EOFDREAMS.COM
4.BP.BLOGSPOT.COM

@ajbeljAmeri{ki slamnik
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do tri metre visoko. Ima rde~e in
modre plodove, ki dozorijo v
grmovnatem pasu ob robovih
gozdov. Nedvomno podatek o
veliki koli~ini vitamina C takoj da-
je misliti o uporabi ~e{mina za
vzdr`evanje zdravja. Plodovi so
osnova za sokove in sirup, ki so
ga uporabljali za odpravljanje
skorbuta, za laj{anje vro~inskih
stanj, pri zdravljenju bolezni no-
tranjih organov (jetra, ~revesje in
plju~a), pri `ol~nih in ledvi~nih
kamnih in za laj{anje bole~ih
menstruacij (Navadni ~e{min –
surovina za zdravila, 2010).
V skorji korenine ~e{mina najde-
mo berbein, ki je zelo koristen v
boju s ~loveku nevarnimi bakte-
rijami, kot so salmonela, E. coli,
kolera. Znanstveniki so celo ugo-
tovili, da je berberin pri zdravlje-
nju kolere uspe{nej{i kot mo~an
antibiotik.
Pripravki iz skorje korenin in vejic
delujejo razku`evalno, pospe {u -
jejo pretok `ol~a, spodbujajo de-
lovanje jeter in `elodca. Poleg te-
ga pove~ujejo imunost telesa in
imajo mo~ zmanj{evati tumorje.
Pri uporabi ~e{mina je potrebna
previdnost, saj je ve~ja koli~ina
berberina strupena (Naravni anti-
biotiki, 2013).

@ajbelj

@ajbelj u`iva ugled zeli{~a, ki iz-
bolj{uje spomin starej{ih ljudi.
Lahko ga gojimo na doma~em
vrtu, uspeva pa tudi v zaboj~ku
na balkonu ali v ve~jem
cvetli~nem lon~ku na oknu. 
Ima mo~ne razku`evalne lastno-
sti; uporabljamo ga za grgranje ob
bole~em grlu, celo pri bakterijski
gnojni angini, ter pri vnetjih dihal.

Z `ajbljevim poparkom izpiramo
vnete dlesni, pomaga tudi proti
aftam.
@ajbelj zni`uje raven sladkorja v
krvi, spro`i lahko zaostalo men-
struacijo, pomaga pa tudi pri zdra-
vljenju te`av v menopavzi.
Priporo~ljivo je, da kot preventivo
zoper prehladna obolenja dihal in
za krepitev ustne sluznice ve~krat
na teden pre`ve~imo sve` ali suh
`ajbljev list (Pustavrh Monroe,
2010).

^esen

[e do za~etka tega stoletja ~esen
ni manjkal v nobeni zdravni{ki
torbi, saj je njegova glavna sesta-
vina alicin, ki deluje protivirusno,
protiglivi~no in protibakterijsko –
z najnovej{imi raziskavami so do-
kazali, da ~esnov sok lahko zau-
stavi rast ve~ kot 60 vrst glivic in
ve~ kot 20 vrst bakterij in jih uni~i.
Zmanj{uje holesterol v krvi in de-
luje antirakotvorno. Njegovo olje
je izvrstno za zdravljenje vnetij
srednjega u{esa (Naravni antibio-
tiki, 2013).

Origanovo olje

Origanovo olje je kralj med narav-
nimi antibiotiki, njegovo u~inko-
vitost pa dokazujejo {tevilne
znanstvene raziskave. Origanovo
olje uni~i od 78 pa vse do 96 od-
stotkov bakterij, odvisno od vrste.
Ker je kakovost olja izjemno po-
membna, moramo izbrati zaupa-
nja vredno znamko, najbolje z
ekolo{kim certifikatom. Nekateri
proizvajalci origano nabirajo, ko
so vremenske razmere te`ke, saj
takrat rastline okrepijo svoje

imunsko delovanje (4 najbolj{i
naravni antibiotiki, 2011).

^ema` 

^ema` ima zelo podobne zdravil-
ne lastnosti kot ~esen, le da je {e
bolj zdrav. Veliko ga uporabljajo
v ljudski medicini, saj zelo dobro
u~inkuje na delovanje `lez in
krvnega obtoka. Znan je tudi kot
~istilec prebavnih in dihalnih po-
ti. Blagodejno vpliva na ko`o in
pospe{uje celjenje ran.
Zaradi mo~nih zdravilnih u~in-
kov uporabljajo ~ema` tudi pri fi-
toterapiji predvsem za zni`evanje
krvnega tlaka in holesterola ter za
laj{anje te`av pri aterosklerozi.
Poleg tega zavira nastanek krvnih
strdkov, sve`e pripravljeni listi pa
o~istijo {e ledvice in mehur ter po-
spe{ujejo izlo~anje se~a (^ema` –
ljudski zdravilec, 2009). 

[entjan`evka

^aj iz listov in cvetov deluje pro-
tidepresivno, pomaga pri histeri-
jah, potrtosti, glavobolih in ne-
spe~nosti, zdravi kri, ledvice, me-
hur, zasluzenje plju~. ^aj je pri-
meren tudi za laj{anje te`av pri
menstruaciji in v menopavzi, lah-
ko ga pijemo po prenapornem
psihi~nem delu, primeren pa je
tudi za otroke, ki jih pogosto
mu~ijo strahovi in mo~ijo poste-
ljo.
Veliko ljudi {entjan`evko najbolj
pozna kot olje, ki zelo uspe{no
zdravi opekline, otekline, opari-
ne. Z njim oskrbujemo tudi
manj{e rane, udarnine in zvine.
Laj{a te`ave pri revmi in protinu,
dobro se obnese pri masa`i hrbte-

nice, obrabljenih vretencih in
sklepih, laj{a te`ave pri pikih
`u`elk, starej{im ljudem se svetu-
je vtiranje pri drhte~ih udih
(Vsestransko uporabna {entjan -
`evka, 2009).p

Viri
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Najprej jih je raziskoval {panski
botanik in zdravnik Petrus
Jacobus Stevus (Pedro Jaime
Esteve, 1500–1556), iz ~igar pri-
imka izhaja latinska beseda
Stevia. Rastlino `e ve~ kot 1.500
let uporablja ljudstvo Guaraní, za
medicinske namene pa jo `e dol-
go uporabljajo v Paragvaju in
Braziliji. Na obmo~ju teh dveh
dr`av so listi `e stoletja znani kot
tradicionalno sladilo za ~aje, zdra-
vilo in »sladek prigrizek«. 
Stevio gojijo zaradi njenih sladkih
listov. Te lahko u`ivamo sve`e ali
jih damo v ~aj in hrano. Stevia je
sladilo prihodnosti. Njena slad-
kost ni zasluga ogljikovih hidra-
tov, temve~ spojine, imenovane
steviozid, ki spada med glikozide.

Ker ~love{ko telo ne prebavi slad-
kih glikozidov (ki gredo skozi
normalne poti izlo~anja) iz listov
cele stevie (ali iz katere koli pre-
delane oblike), za ljudi to sladilo
ne predstavlja nobenih kalorij in
nima negativnega vpliva na raven
glukoze v krvi – lahko ga prosto
uporabljajo tako diabetiki kot tudi
hipoglikemiki. Za ljudi s te`avami
v zvezi s krvnim sladkorjem,
krvnim tlakom in preveliko tele-
sno te`o je stevia najbolj za`eleno
naravno sladilo tudi pri kuhanju
in pe~enju. Ob~utek lakote je
manj{i, ~e vzamemo manj{o ko-
li~ino stevie pribli`no 20 minut
pred obrokom. V nasprotju s slad-
korjem ne povzro~a zobne gnilo-
be in se uporablja kot sestavina

Od{el si v skrivni ~arni svet,
kjer ni gorja ne bole~in,
kjer se za~enja mir …

Zahvala
ob bole~i izgubi dragega mo`a,
o~eta, tasta in dedka 

Konrada Kostanjevca

iz Bukovcev, upokojenca Taluma

Ni besed, ki bi lahko omilile bo-
le~ino srca ob izgubi drage osebe.
V najte`jih trenutkih nas tola`ita
misel in spoznanje, da smo ga ce-
nili mi in mnogi, ki ste ga pospre-
mili na njegovi zadnji poti. 

Iskrena hvala sorodnikom, prija-
teljem, sosedom in znancem ter
vsem va{kim dru{tvom za tola`il-
ne besede, ljube~ stisk rok, daro-
vano cvetje, sve~e in svete ma{e.
Hvala gospodu `upniku, govor-

niku, gospe Til~ki za molitev, sin-
dikatu Taluma za darovane sve~e
in odigrano Ti{ino ter pevcem in
pogrebnemu podjetju Mir.

Tvoji najdra`ji: `ena Angela, h~i
Silva z Brankom, vnukinji Janja z
Andrejem in Vesna z Robijem

Pri{la je sne`no-de`evna 
pomlad,
z njo pa dogodek bolezni sad.
Vrtnice v bolni{ki sobi so ovene-
le,
ustavilo se je tvoje ne`no srce.
[e nebo se je nad `aro 
razjokalo,
ker ga tvoje oko ve~ ne bo 
ob~udovalo.

Zahvala
Po skriti in hudi bolezni nas je v
80. letu zapustila draga `ena, ma-
ma in babica

Jo`efa  Markovi~
iz Zgornje Hajdine

Iskreno se zahvaljujemo sindika-
tu Taluma in vsem, ki nam v teh
te`kih trenutki stojite ob strani.

@alujo~i: mo` Viktor, sin Milan z
dru`ino in vsi, ki smo jo imeli ra-
di.

pri ustnih vodah ali kot dodatek
zobnim kremam.
Znanstvene raziskave so pokaza-
le, da je stevia dejansko u~inko-
vita pomo~ pri uravnavanju
krvnega sladkorja in pripomore k
njegovemu normalnemu ravno-
vesju. V nekaterih ju`no ameri{ -
kih dr`avah jo prodajajo kot zdra-
vilno pomo~ ljudem s sladkorno
boleznijo in hipoglikemijo. 
Druge prednosti dodajanja stevie
k vsakodnevni prehrani vklju ~u -
jejo izbolj{ano prebavo in funkci-
jo prebavil, pomirjene motnje v
`elodcu in hitrej{e okrevanje po
manj{ih boleznih. Pomaga pri ce-
ljenju ran, pove~ani ravni se~ne
kisline in vnetju grla. Koristna je
tudi pri drugih te`avah, kot so
utrujenost, zaprtje, napihnjenost,
pove~ano izlo~anje `elod~ne ki-
sline, glivice … Pospe{uje tudi
razstrupljanje in krepi splo{no

imunsko odpornost organizma.
Uporabniki so tudi poro~ali, da
pitje ~aja, sladkanega s stevio, po-
maga zmanj{ati `eljo po tobaku
in alkoholnih pija~ah.
Stevia ponuja {tevilne prednosti
pri redni uporabi za nego ko`e.
Kot obrazna maska meh~a in
~vrsti ko`o, gladi gube in pomaga
pri celjenju razli~nih made`ev na
ko`i, tudi aken. Lahko se nanese
neposredno na katere koli pro-
blemati~ne predele ko`e, na ak-
ne, ustnice, ustna vnetja ... V po-
skusih v Paragvaju se je izkazalo,
da odpravlja tudi razli~ne te`ave
z lasi{~em in izbolj{uje zdravje las
in njihov lesk.
Znanstveniki, ki so raziskovali
u~inke stevie, trdijo, da je za ljudi
popolnoma varna. Ve~ o stevii,
receptih in vzgoji pa v naslednjih
{tevilkah.p

REVITAL

Ponovno odkrita rastlina
Naravno sladilo Stevia

DAMIJAN KELC
FOTO: EZGROGARDEN.COM

UPLOAD.WIKIMEDIA.ORG

V podjetju Revital, d. o. o., vam letos kot novost predstavljamo rastlino
Stevia, ki je vedno bolj priljubljena tudi v Sloveniji. Stevia je rod okoli
240 vrst zeli{~ in grmi~evja iz dru`ine nebinovk (Asteraceae), ki rastejo
v subtropskih in tropskih predelih od zahodne Severne Amerike do
Ju`ne Amerike.

Rastlina Stevia rebaudiana in njeno cvetje
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KRI@ANKA

SLOVAR^EK: AJKA – mesto na Mad`arskem, ANAIS – ameri{ka pisateljica (Nin, 1903–1977), AROSA – zimski {portni center v [vici, 
ODATE – mesto na Japonskem otoku Hon{u, AKARINE – zajedavske pr{ice, PRIAM – zadnji trojanski kralj, Hekubin mo`., AKSIS – vrsta jelena
v Indiji, ~ital
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